
محدود كردن روند گس��ترده توزيع رانت در اقتصاد 
ايران يكي از اصلي ترين موضوعاتي است كه در طول 
هفته هاي گذشته بارها از سوي مقامات دولت مطرح 
و اعلام ش��ده كه در صورتي كه راهي براي تغيير اين 
مسير پيدا نشود، كشور با مشكلات بيشتري مواجه 
مي ش��ود. موضوعي كه هم از س��وي رييس جمهور 
و هم از س��وي وزير اقتصاد مورد تاكي��د قرار گرفته 
است. رييس جمهور در دومين گفت وگوي مستقيم 
خود با مردم بخشي از واقعيت هايي كه اقتصاد ايران 
با آن مواجه ب��وده را اعلام و تاكيد كرد كه بايد با نظر 
كارشناس��ي راهي ب��راي برون رفت از اين ش��رايط 
پيدا كرد. مسعود پزش��كيان در دومين گفت وگوي 
تلويزيوني با مردم از آغ��از فعاليت دولت وفاق ملي، 
دوشنبه ۱۲ آذرماه بعد از خبر ساعت ۲۱ شبكه اول 
س��يما با تبريك روز قانون اساس��ي و هفته مجلس 
و تسليت ايام ش��هادت حضرت فاطمه زهرا )س( و 
با اش��اره حوادثي كه در ۱۰۰ روز اخير كش��ور با آن 
مواجه بوده اس��ت، ادامه داد: شب تحليف آن اتفاق 
ناگوار رخ داد و اسماعيل هنيه در خاك ما شهيد شد. 
سپس با مشكلات مختلفي در درگيري هاي منطقه 
و جنگ منطقه درگير ش��ديم. اين روند آرامش را در 
ادامه كار به هم زد. سپس تلاش كرديم هيات دولت را 
بانظرسنجي كارشناسان و احزاب انتخاب كنيم. نهايتا 
موفق شديم هيات دولت را به مجلس معرفي كنيم. 
وي اظهار كرد: مجلس نيز يك راي استثنايي به تمام 
اعضاي كابينه دادند و دولت شروع به كار كرد. از آغاز 
به كار بحث كسري در پرداخت مطالبات گندم كاران 
بود. بحث پرس��تاران بود. بحث پاداش بازنشستگان 
بود. با اين مس��ائل درگير بوديم و تلاش كرديم حل 
كنيم. مبن��اي ما اجراي چش��م انداز و اجراي قانون 
بود. قانون برنامه را ب��ه هر كدام از وزرا ارجاع داديم و 
خواستيم برنامه عملياتي بنويسند. به سرعت مجبور 
بودي��م بودجه را به مجلس ببريم. كار ش��بانه روزي 
انجام ش��د. علي رغم فرصت كم در زمان مناس��ب 
بودجه به مجلس رف��ت. رييس جمهور تصريح كرد: 
خيلي وقت ها مي گفتند بودجه را انبساطي نوشتيم. 
بودجه ما انبساطي نيست. مجلس نيز خوشبختانه به 
كليات بودجه راي دادند. مشكلات ديگري كه وجود 
داشت احتمالا در س��والات شما هست كه من آنگاه 
به آن اش��اره خواهم كرد. يكي از بحث هاي مهم هم 
وفاق ملي است. براي اولين بار بود كه استاندار سني 
و كرد را تعيين كرديم. تا حالا اس��تاندار سني كرد را 
در كردس��تان معرفي كرديم. براي اولين بار عرب را 
در خوزستان استاندار كرديم. بلوچ را در سيستان و 
بلوچستان استاندار اعلام كرديم. باوري كه داشتيم 
از همه اقوام بر اساس شايستگي استفاده كنيم شكل 
گرفت. تعداد خانم ها در دولت خيلي بيش��تر از قبل 
اس��ت. وي تاكيد كرد: كم كم فرمانداران نيز از بين 
خانم ها در حال انتخاب هس��تند. هم��ه اينها بدون 
كمك و پش��تيباني رهبري ممكن نب��ود. اين نگاه 
رهبري در ايجاد وف��اق و همدلي آغاز فعاليت هايي 
بود كه انجام داديم. اين رويكرد را براي به كار گيري 
نيروي انساني داشتيم. پزشكيان در پاسخ به پرسشي 
درباره ناترازي انرژي و احتمال افزايش قيمت بنزين، 
تصريح كرد: واقعيت اين اس��ت كه ما با ناترازي هاي 
بد در برق و گاز و انرژي و آب و پول و محيط زيس��ت 
داريم كه همه در حدي اس��ت ك��ه مي تواند بحران 
ايجاد كند. وي افزود: توليد قرار بود امس��ال افزايش 
يابد اما اين رخ ن��داد و نيروگاه هاي ما كفاف مصرف 
برق را نمي دهد كه البته چندبرابر از متوس��ط چند 
كشور اروپايي و كانادا مصرف داريم كه همين موضوع 
منجر ب��ه برنامه ريزي براي قطعي يك تا دوس��اعته 
برق هم شد. رييس جمهور تأكيد كرد: نياز ما الان با 
توان توليد هم خواني ندارد. وقتي ما دولت را تحويل 
گرفتيم كه ذخاير نفت و گاز، امسال يك ميليارد است 
و اگر مديريت نكنيم نمي توانيم به نيروگاه ها سوخت 
ندهيم. اگر الان مراقبت نكنيم براي زمستان چه كار 
كنيم؟ پزشكيان در پاسخ به اين پرسش مجري كه 
مجلس اجازه نخواهد داد در ۱۴۰۴ بنزين گران شود 
و باز هم مجل��س تاكيد مي كند به واردات بنزين هم 

در ۱۴۰۴ هيچ ارزي اختص��اص نخواهد داد، اظهار 
كرد: با آن حساب وقتي ارز اختصاصي جبران نشود 
خب بنزين هم گران مي ش��ود؛ خوش��حالم از اينكه 
صريح س��وال مي كنيد من هم صريح جواب شما را 
مي دهم و صادقانه با مردم عزيزمان صحبت خواهم 
كرد. پزشكيان در پاس��خ به پرسشي درباره ناترازي 
انرژي و احتمال افزايش قيمت بنزين، تصريح كرد: 
واقعيت اين است كه ما با ناترازي هاي بد در برق و گاز 
و انرژي و آب و پول و محيط زيس��ت داريم كه همه 
در حدي اس��ت كه مي تواند بح��ران ايجاد كند. وي 
افزود: توليد قرار بود امس��ال افزايش يابد اما اين رخ 
نداد و نيروگاه هاي ما كفاف مصرف برق را نمي دهد 
كه البته چندبرابر از متوس��ط چند كش��ور اروپايي 
و كانادا مص��رف داريم كه همي��ن موضوع منجر به 
برنامه ريزي براي قطعي يك تا دوساعته برق هم شد. 
رييس جمهور تأكيد كرد: نياز م��ا الان با توان توليد 
هم خواني ندارد. وقتي كه ما دولت را تحويل گرفتيم 
ذخاير نفت، گاز و گازوييل و سوخت ما در نيروگاه ها 
بيش از ۳ ميليارد متر مكعب بود امسال بيش از يك 
ميليارد است و اگر به ۷۰۰ ميليون مترمكعب برسد 
ديگر نمي توانيم س��وخت را ب��ه نيروگاه ها بدهيم و 
اگر مديريت نكنيم نمي توانيم به نيروگاه ها سوخت 
ندهيم. اگر الان مراقبت نكنيم براي زمستان چه كار 
كنيم؟ پزشكيان در پاسخ به اين پرسش مجري كه 
مجلس اجازه نخواهد داد در ۱۴۰۴ بنزين گران شود 
و باز هم مجلس تاكيد مي كند به واردات بنزين هم در 
۱۴۰۴ هيچ ارزي اختصاص نخواهد داد، اظهار كرد: 
با آن حساب وقتي ارز اختصاصي جبران نشود خب 
بنزين هم گران مي ش��ود؛ خوشحالم از اينكه صريح 
سوال مي كنيد من هم صريح جواب شما را مي دهم 
 و صادقانه با م��ردم عزيزمان صحب��ت خواهم كرد.

وي در پاس��خ به پرسش��ي درباره وضعيت س��اخت 
مس��كن اظهار كرد: ما ت��ا حالا مس��كن زده ايم اگر 
مي خواهيم مش��كل را حل كنيم بايد با كارشناسان 
موضوع را بررسي كنيم. اگر يارانه اي كه براي سوخت 
و موارد ديگر مي دهيم را به س��رانه جمعيت كش��ور 
تبدي��ل كنيم نفري ۹۰ ميليون تومان مي ش��ود اما 
اكنون اين يارانه هم پرداخت مي ش��ود ولي به كسي 
چي��زي نمي رس��د. رييس جمهور در پاس��خ به اين 
پرس��ش كه راهكار دولت چهارده��م براي حل اين 
ناترازي ها چيس��ت؟ تصريح كرد: به نظر من ما براي 
درمان تا الان مس��كن زديم و درم��ان نكرديم. روند 
ناترازي ه��ا از دولت هاي قبلي ب��وده و الان به جايي 
رسيده كه بحراني است. قبلا مدام مسكن مي زدند. ما 
بايد بتوانيم به چاه هاي نفت گاز تزريق كنيم. اكنون 
نه تنها گاز تزريق نمي كنيم بلكه صرفا برداشت داريم. 
اگر نتوانيم براي نس��ل آين��ده مديريت كنيم زمين 
سوخته تحويل مي دهيم. ما در ذخاير نفت و گاز در 
دنيا جايگاه بالايي داريم چرا بايد به اينجا برس��يم؛ 
چراكه درمان نكرديم. مداخله نكرديم. صرفا با تزريق 

مسكن عبور كرديم.
وي در پاسخ به تكرار اين پرسش كه آيا بنزين گران 
خواهد شد؟، خاطرنشان كرد: گروه اقتصادي ما هم 

وزي��ر اقتصاد و هم رييس بانك مرك��زي و هم آقاي 
طيب نيا در نشست با كارشناسان اقتصادي به چهار 
برنامه رس��يدند تا روند اقتصادي كشور تغيير كند. 
يكي رشد اقتصادي و رشد س��رمايه گذاري و توليد 
است. ديگري بحث ناترازي ها و سوم بحث معيشت 
م��ردم و ثبات در امني��ت غذايي اس��ت.برنامه هاي 
اولوي��ت دار صنايع و كارهايي كه پيش��ران اقتصاد و 
توليد هس��تند. ۲۵ زيربرنامه براي آن تدوين ش��ده 
اس��ت. برخي جاها به برنامه مش��ترك رسيدند. ما 
بايد مشكل ناترازي ها را حل كنيم. پزشكيان افزود: 
ناترازي انرژي يك مجموعه است. ما الان در پرداخت 
پول بازنشس��تگان، گندمكاران مش��كل داريم. اما 
۴ ميليارد مي دهيم بنزين گ��ران وارد مي كنيم و با 
قيمت ۳ هزار تومان مي فروشيم. هيچ كارشناسي در 
دنيا اين روند را قبول ن��دارد. اين نياز به درمان دارد. 
با نگاه به معيشت مردم اين مداخله بايد انجام شود. 
هر مداخله اي كه مي خواهيم انجام دهيم بايد طبقه 
پايين جامعه را ديد. وي در پاس��خ به اين پرسش كه 
شما مي گوييد بنزين را گران مي كنيد بعد تورم ايجاد 
نمي شود؟ بيان كرد: الان ما ۲ ميليارد دلار به دانشگاه 
ارز مي دهيم كه دانشگاه آينده ما را مي سازند . چگونه 
مي خواهيم آينده در رقابت علمي و تكنولوزي عقب 
نمانيم. مي توانيم نبينيم و مس��كن بزنيم تا رد شود. 
وقتي دلار مي دهيم و بنزين وارد مي كنيم. كس��ري 
بودجه مي آوريم كه نتيجه آن تورم است كه به اقشار 
ضعيف آس��يب مي زند. وقتي اي��ن كار را مي كنيم 
به آنها فشار وارد مي ش��ود. براي اينكه چگونه عمل 
كنيم با كارشناسان در حال بحث هستيم و نتيجه را 
مي گوييم. رييس جمهور بيان كرد: ديروز در جلسه 
غيرعلني مجلس ني��ز واقعيت ها را بيان كرديم. چرا 
نتوانيم ب��رق و گاز كارخانجات را تامين كنيم. غير از 
اين است كه مدام مسكن زديم. اگر كارخانه كار نكند 
ما نمي توانيم ماليات بگيريم. ما ۵ سال پشت سر هم 
تورم ۴۰ درصد داري��م. وي ادامه داد: امروز تورم ۳۳ 
درصد است و براساس اعلام كارشناسي بانك مركز 
و مركز آمار ايران تا پايان سال بر همين عدد خواهد 
ماند. قرار ب��ود ۱۵ ميليارد دلار براي واردات نهاده ها 
و كالاهاي اساس��ي اختص��اص يابد. ام��ا كل مبلغ 
اختص��اص يافته ۱۲ ميليارد دلار اس��ت، ۵ ميليارد 
دلار هم پيش خري��د كرده اند. الان ه��م بايد هم ۵ 
ميليارد و هم اين ۳ ميليارد دلار كسري را بپردازيم. 
از مقام معظم رهبري اج��ازه گرفتيم كه از صندوق 
ذخيره ارزي برداشت كنيم تا جلوي افزايش قيمت 
گرفته شود و نگذاريم كه قيمت بالا برود. پزشكيان 
يادآور ش��د: روند برداش��ت از صندوق همان تزريق 
مس��كن اس��ت كه انجام داديم. درآمد س��ال آينده 
در اين بخش ۱۲ ميليارد دلار اس��ت اما براي يارانه 
انرژي سوخت، آب، گاز، برق مصرف مي كنيم ۱۵۰ 
ميليارد دلار اس��ت. كدام عاقلي اين كار را مي كند؟ 
بايد بپذيريم كه كارشناسان و متخصصان براي حل 
ناترازي انرژي راه حلي پيدا كنند. بايد بدون آسيب به 
اقشار كم درآمد مشكل را حل كنيم. وي يادآور شد: 
در سال ۹۰ س��رانه ما حدود ۷۰ ميليون تومان بود و 

الان حدود ۵۰ ميليون تومان است يعني قدرت خريد 
۲۰ ميليون كاهش پيدا كرده اس��ت و اگر همين راه 
را برويم روز به روز بدتر خواهد شد و اين بايد درمان 
شود. رييس جمهور افزود: دانشگاهيان، اقتصادانان و 
كارشناسان كساني هستند كه مي توانند در درمان 
دردها و حل مش��كلات به ما كم��ك كنند، ما بايد با 
جامعه و مردم هم در اين باره گفت وگو كنيم تا درماني 
كه لازم است براي ماندگاري و عزت و سربلندي انجام 

دهيم و من معتقدم مي توانيم اين كار انجام دهيم.

   رانت 1700 ميليارد توماني در اقتصاد ايران
جدا از اي��ن توضيحات كه از س��وي رييس جمهور 
ارايه ش��د و به نظر مي رس��د كه شفاف ترين توضيح 
درباره وضعيت اقتصاد ايران اس��ت، وزير اقتصاد نيز 
مي گويد كه حجم رانت در اقتصاد ايران وحشتناك 
شده است. »عبدالناصر همتي« ديروز )سه شنبه( در 
س��ي ويكمين همايش ملي و دوازدهمين همايش 
بين المللي »بيمه و توسعه« در محل برج ميلاد تهران 
افزود: هر وقت درباره سياست هاي دولت درباره اصلاح 
ناترازي ها صحبت مي كنيم، مي گويند كه مي خواهيد 
قيمت ه��ا را بالا ببريد؟ درب��اره يارانه انرژي صحبت 
مي كنيم مي گويند مي خواهيد بنزين را گران كنيد؟ 
از چند نرخي بودن ارز، يارانه هاي بي هدف و... صحبت 
مي كني��م مي گويند مي خواهيد گ��ران كنيد؟ وي 
بيان داشت: سال گذشته يك هزار و ۷۰۰ همت رانت 
به دليل چند نرخي بودن ارز، توزيع و با سركوب نرخ 
ارز كسري بودجه عظيم نزديك به يك هزار همت به 
كشور تحميل شد؛ ريشه اصلي تورم و چاپ پول همين 
ناترازي هاس��ت. همتي با طرح اين پرسش كه چرا با 
كس��ري بودجه مواجه هستيم و چرا ناترازي داريم؟ 
اظهار داش��ت: علت معلوم است، از يك طرف بنزين 
قاچاق مي شود و از سوي ديگر سوخت وارد مي كنيم.

اي��ن عضو كابين��ه دول��ت چهارده��م تصريح كرد: 
همين جا اعلام مي كنم تا زماني ك��ه به عنوان وزير 
امور اقتص��اد و دارايي فعاليت كنم، همه تلاش خود 
را به كار خواهم بس��ت كه جلوي رانت ها را بگيرم و 
اجازه استفاده از مسكن كوتاه مدت را نخواهم داد. وي 
تاكيد كرد: ۴۰ سال است كه در حوزه اقتصاد خدمت 
مي كنم و درس مي دهم؛ وقت آن است كه ناترازي ها 

را يك بار براي هميشه از بين ببريم.
همتي اضافه كرد: بايد ريشه اصلي تورم را قطع كنيم 
و جلوي رانت و فساد و قاچاق را بگيريم. تنها در اين 
صورت اس��ت كه به صورت واقع��ي از بخش ضعيف 
و متوس��ط حمايت مي ش��ود. وزير امور اقتصادي و 
دارايي در ادامه با بيان اينكه بيمه يكي از فعال ترين 
مجموعه هاي اقتصادي كش��ور اس��ت، تصريح كرد: 
يكي از مهم ترين اصول در بيم��ه، پرداخت به موقع 
خسارت به مشتريان است. وي اظهار  داشت: اعتماد 
به پرداخت به موقع و درس��ت اتفاق نمي افتد، مگر 
اينكه بيمه توانگري لازم را داش��ته باشد و توانگري 
ش��ركت هاي بيمه نيز در گرو مديريت ريسك و نرخ 
فني اس��ت. همتي ابراز اميدواري كرد: بيمه مركزي 
با نظارت و كنترل بر ش��ركت هاي بيمه از ورود اين 
شركت ها به ناحيه خطر جلوگيري كند و اجازه ندهد 
كه مشكلات به عدم پرداخت خسارت به بيمه گذاران 
منتهي شود. وي با بيان اينكه صنعت بيمه ايران براي 
ورود به »بيمه  زندگي« نياز به اس��تراتژي عملياتي 
دارد، افزود: بايد توس��عه بيمه زندگي در دستور كار 
شركت هاي بيمه قرار گيرد، زيرا آنچه در دنيا موجب 
افزاي��ش ضريب نفوذ بيمه ش��ده، رش��د بيمه هاي 
زندگ��ي اس��ت. وزير ام��ور اقتص��اد و دارايي گفت: 
اميدوارم در ايران نيز بيم��ه مركزي، بيمه زندگي با 
گرايش بازنشستگي و مستمري را مدنظر قرار دهد 
كه البته لازمه آن نظارت اس��ت تا مانع انتقال بدهي 

شركت هاي زيان ده به اين بخش شود.
كنار هم قرار دادن اين موضوعات نشان مي دهد كه 
وضعيت در اقتصاد ايران به شرايطي رسيده كه بايد 
براي آن تصميمات سخت گرفت و البته دولت آماده 
است تا با استفاده از توان كارشناسان و نظر ساير قوا 

اصلاحات سخت در اين حوزه را اجرايي كند. 
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اگر دمشق از ايران درخواست 
اعزام نيرو كند، آن را بررسي 

مي كنيم
وزير خارجه ايران ضمن اعلام قصد خود براي سفر به 
روسيه جهت پيگيري تحولات سوريه، تاكيد كرد در 
صورتي كه دمشق درخواست اعزام نيرو كند، تهران اين 
موضوع را بررسي خواهد كرد. »سيد عباس عراقچي« 
وزير خارجه جمهوري اسلامي ايران روز سه شنبه و پس 
از بازگشت از سفر به دمشق و آنكارا، گفت كه »قصد دارم 
براي بررسي اوضاع سوريه سفري به روسيه داشته باشم«. 
عراقچي در مصاحبه اي با رسانه »العربي الجديد« اظهار 
كرد: اگر دولت سوريه از ايران درخواست اعزام نيرو كند، 

اين درخواست را بررسي خواهيم كرد.
وزير خارجه ايران همچنين گفت: آمادگي هايي براي 
آرام كردن اوضاع در سوريه و ايجاد فرصتي جهت ارايه 

ابتكارعملي براي راه حل دايمي داريم.
او درباره روابط تهران-آنكارا نيز تاكيد كرد: همواره سعي 
ما بر اين اس��ت كه با تركيه درباره اختلاف نظرهايمان 
رايزني و گفت وگو كنيم. عراقچي با اين حال هشدار داد: 
گسترش فعاليت هاي گروه هاي تروريستي در سوريه چه 
بسا به كشورهاي همسايه سوريه همانند عراق، اردن و 

تركيه بيشتر از ايران آسيب مي زند.
وزير خارج��ه اي��ران در ادامه ش��رط دولت س��وريه 
عقب نشيني نيروهاي تركيه از خاك اين كشور جهت 
ديدار »بشار اسد« رييس جمهور اين كشور با »رجب 
طيب اردوغان« رييس جمهور تركيه را منطقي دانست. 
عراقچي همچني��ن تصريح كرد: ايران ن��ه گروه هاي 
مقاومت در كشورهاي عربي را فرماندهي مي كند و نه 
با آنها روابط تشكيلاتي دارد بلكه از آرمان آنها حمايت 
مي كند و در صورت نياز به آنها كمك مي دهد. او درباره 
روابط تهران با رياض نيز گفت: روابط ما با عربستان در 
سطح خوبي و جداي از آنچه ميان ما و امريكا برقرار است، 
پيش  مي رود. وزير خارجه ايران درباره موضوع آتش بس 
در غزه هم گفت: اگر اسراييل براي آتش بس و آزادسازي 
اس��را با حماس وارد مذاكره ش��ود، اين نيز به معناي 
شكستي براي اسراييل است. عراقچي در بخش ديگري 
از گفت وگوي خود با العربي الجديد درباره گفت وگوهاي 
ايران و اروپا اظهار كرد: دلايل زيادي براي بدبيني نسبت 
به مذاكرات با اروپا درباره پرونده هس��ته اي داريم. او در 
پايان تاكيد كرد: در حال حاضر قصد نداريم با واشنگتن 
گفت وگو كنيم چراكه بستر چنين گفت وگويي وجود 
ندارد، منتظر هس��تيم ببينيم دول��ت جديد امريكا 
سياست هاي خود را به چه نحوي تعيين مي كند، آن 

وقت سياست هاي خودمان را تعيين خواهيم كرد.

وفاق ملي اين نيست كه هر چه 
حاكميت گفت، مردم بگويند چشم

معاون اول رييس جمهور با انتق��اد از اولويت قرار دادن 
مسائل فرعي در كشور و با بيان اينكه در برخي مسائل و 
طرح ها نفوذ و سليقه يك فرد را مشاهده مي كنيم، تاكيد 
كرد: وفاق ملي به اين معنا نيست كه هر چه حاكميت 

گفت مردم بگويند چشم.
محمدرضا عارف در هش��تاد و هشتمين جلسه هيات 
امناي سازمان اسناد و كتابخانه ملي با تقدير از زحمات 
ارزش��مند مديران اين سازمان در تمامي ادوار گذشته 
گف��ت: با آنكه از ن��گاه دولت چهاردهم، اين س��ازمان 
يك نهاد علمي و فرهنگي است كه مسووليت حفظ و 
حفاظت اسناد ملي را بر عهده دارد اما نكته مهم تر اين 
است كه اين س��ازمان ظرفيت و توان بسيار بالايي در 
ايجاد ارتباط با دانشمندان، نخبگان، اساتيد دانشگاهي 
و انديشمندان دارد اما متاسفانه ما كمتر از اين ظرفيت ها 

استفاده كرده ايم.
وي با بيان اينكه اين س��ازمان در دوره معاونت اولي او 
بنا نهاده شده بود گفت: جايگاه مركز اسناد و كتابخانه 
ملي، در نظام جمهوري اس��لامي به طور كلي، جايگاه 
بسيار رفيعي است اما اگر اين جايگاه و كاركرد سازمان 
به صورت دقيق تبيين نشود كار به جايي مي رسد كه 
اهميت آن درك نمي شود و جلسات هيات امناي آن هر 

چند سال يك بار برگزار مي شود.
مع��اون اول رييس جمهور در ادام��ه خطاب به رييس 
س��ازمان گفت: از نگاه دولت چهارده��م، جايگاه اين 
س��ازمان باز هم بايد ارتقاء يابد، اما ب��راي اين منظور، 
طرحي بياوريد كه جايگاه سازمان را مشخص كند، ما 
معتقديم كه ايرانيان جزو متمدن ترين و با فرهنگ ترين 
اقوام هستند اما بايد ببينيم كه امروز در حوزه تمدني چه 
نقشي داريم و مي توانيم داشته باشيم و شما بايد به ما 
بگوييد امروز در حوزه تمدني چه نقشي داريم؟ شما بايد 
كمك كنيد كه فرهنگ غني ايراني و اسلامي را گسترش 
دهيم. در اين طرح مشخص كنيد جايگاه شما كجاست؟ 

براي رسيدن به آن جايگاه چه اقدامي بايد انجام شود؟
معاون اول رييس جمهور افزود: شما به عنوان يك مركز 
علمي بايد به ما بگوييد چالش هاي مهم كشور چيست؟ 
اكنون منطقه جنوب غرب آسيا در وضعيت خاصي قرار 
دارد و تحول ش��گرفي در حال وقوع اس��ت. جمهوري 

اسلامي ايران در كجاي اين تحولات قرار دارد؟
وي خاطرنشان كرد: ش��ما بايد به عنوان يك سازمان 
مرتبط با انديشمندان و نخبگان بررسي كنيد و بگوييد 
كه در مورد مس��ائل كشور و مردم آيا به صرف اينكه در 
مجلس يا دولت طرحي مطرح مي شود آيا ساير نهادها 

بدون نظر دادن نسبت به آن طرح بايد تابع باشند؟ 
معاون اول رييس جمهور تصريح كرد: امروز تصميم ساز، 
تصميم گيرنده و مجري يكي ش��ده است و به همين 
دليل اس��ت كه وقتي يك طرحي مطرح مي شود كه 
مسوول آن، يك سليقه خاص، يك نفوذي يا حتي يك 
غيرمسوول بوده است كه يك حادثه كوچك را بزرگ 

كرده است و با بحران روبرو مي شويم.
عارف به عنوان نمونه به حوادث سال ۱۳۷۸ اشاره كرد و 
گفت: يك روزنامه بسته مي شود، چند دانشجو اعتراض 
مي كنند ولي كار به جايي مي رسد كه كشور با بحران 
روبرو مي شود. در حالي كه در زماني كه رييس دانشگاه 
تهران بودم، هر ساله موارد مشابهي اتفاق مي افتاد، اما آن 

را بدون تبعاتي حل مي كرديم.

مجلس به تعيين قيمت بنزين 
ورود نمي كند

رييس مجلس شوراي اس��لامي گفت: اختيار تعيين 
قيمت بنزين و فرآورده هاي نفتي در دست دولت است 
و مجلس به اين موضوع ورود نخواهد كرد. محمدباقر 
قاليباف، رييس مجلس ش��وراي اس��لامي در جلسه 
علني سه شنبه مجلس در جريان بررسي بندي از لايحه 
بودجه ۱۴۰۴ در خصوص منابع حاصل از فروش نفت 
عنوان كرد: بند الف ماده يك قانون هدفمندي دولت را 
مكلف كرده است كه تا پايان برنامه پنجم توسعه، قيمت 
فرآورده هاي نفتي را به قيمت روي كشتي كه در خليج 
فارس اس��ت، قيمت گذاري كند. وي ادامه داد: درحال 
حاضر از برنامه ششم توسعه هم گذشتيم اما اين اتفاق 
نيفتاده است. ولي اختيار تعيين قيمت بنزين هنوز در 
دس��ت دولت اس��ت و مجلس همان موقع اختيار اين 
موضوع را به دولت داده اس��ت. اگر دولت همان موقع 
قيمت بنزين را به ش��كل گفته ش��ده تعيين مي كرد، 
امسال به اين مشكلات گرفتار نبوديم. پس اجازه بدهيد 
دول��ت كار خودش را انجام بده��د و ما دخالتي در اين 
زمينه نداشته باشيم. الان نيز بحث تهاتر مطرح هست 

كه حتماً با تهاتر مخالفيم.

بررسي اصلاح نظام بانكي و 
مهار تورم با حضور عارف

در جلسه »شوراي عالي راهبري برنامه هفتم پيشرفت« 
كه به رياس��ت معاون اول رييس جمهوربرگزار ش��د، 
درباره تشكيل سازمان بهينه سازي و مديريت راهبري 
انرژي مورد بحث و بررس��ي صورت گرفت. در جلسه 
ش��وراي عالي راهبري برنامه هفتم پيش��رفت كه به 
رياست معاون اول رييس جمهور برگزار شد، تشكيل 
سازمان بهينه سازي و مديريت راهبردي انرژي، تعيين 
ناظران مالي و اجرايي موضوع ماده ۱۱۸ قانون برنامه، 
اولويت بندي اح��كام و موضوعات فصل »اصلاح نظام 
بانكي«، پياده سازي و اجراي ماده ۱۱۹ قانون برنامه و 
وضعيت آيين نامه هاي اجرايي برنامه هفتم پيشرفت 
مورد بحث و بررسي قرار گرفت. معاون اول رييس جمهور 
در اين جلسه اجراي درست برنامه هفتم پيشرفت را با 
توجه به منابع موجود مورد تاكيد قرار داد و استفاده از 
نظرات كارشناسان براي اجراي اين برنامه را توصيه كرد.

70 درصد جامعه تحت پوشش 
بيمه تكميلي درمان نيستند

رييس كل بيمه مركزي گفت: امروز ۷۰ درصد جامعه 
تحت پوش��ش بيمه تكميلي درمان قرار ندارد. پرويز 
خسروش��اهي در س��ي ويكمين همايش ملي بيمه و 
دوازدهمين همايش بين المللي بيمه و توس��عه كه با 
عنوان رضايت مردم به صنعت بيمه برگزار شد، با ارايه 
گزارش��ي از وضعيت فعلي صنعت بيمه اظهار كرد: در 
حال حاضر ۴۱ شركت بيمه اي در صنعت بيمه كشور 
فعال هس��تند كه ۴۰ شركت آن غيردولتي و تنها يك 
شركت آن دولتي است. همچنين يك هزار و ۴۴۰ شعبه 
بيمه اي فعال در كشور مشغول به ارايه خدمات بيمه اي 
به جامعه هستند. وي اضافه كرد: در حال حاضر حدود 
۱۰۰ هزار نفر به صورت فعال در اين صنعت مشغول بوده 
و بيش از ۲۵۰ هزار نفر در اين صنعت مشغول هستند. 
رييس كل بيمه مركزي خاطرنش��ان كرد: تا امروز ۲۵ 
ميليون و ۵۰۰ هزار نفر تحت پوشش بيمه هستند و ۷۶ 
همت خسارت در اين رشته بيمه پرداخت شده است. 
خسروشاهي اظهار كرد: ارزش حق بيمه صنعت بيمه 
كشور نزديك به ۵۰۰ ميليون دلار است و صنعت بيمه 
بيش از ۴۷۷ ميليون دلار تعهد برعهده دارد. وي گفت: 
صنعت بيمه يك صنعت نامرئي در كشور است و نقش 
مهمي را ايفا مي كند اما همانطور كه گفته ش��د ديده 
نمي شود. رييس كل بيمه مركزي ادامه داد: تا امروز ۹۴ 
درصد از واحدهاي مسكوني كشور بيمه آتش سوزي 
ندارند و ۹۵ درصد از اين واحدها نيز تحت پوشش بيمه 
حوادث طبيعي نيستند. خسروشاهي اضافه كرد: در 
طرف ديگر ۸۰ درصد از خودروهاي كش��ور بيمه بدنه 
نداشته و در حوزه بيمه تكميلي نيز ۷۰ درصد جامعه 
تحت پوشش اين بيمه نيس��تند. وي با اشاره به ميزان 
ضريب نفوذ بيمه در كشور و مقايسه آن با ضريب نفوذ 
بيمه جهاني تصريح كرد: در سال گذشته ضريب نفوذ 
بيمه كشور به دو درصد رسيد و اين در حالي است كه 
ميانگين ضريب نفوذ بيمه در جهان ۷.۱ درصد است. 
همچنين در كشورهاي پيشرفته و توسعه يافته ضريب 
نفوذ بيمه به ۹.۵ درصد مي رسد. رييس كل بيمه مركزي 
افزود: با اين حال ضريب نفوذ بيمه در كشور نسبت به 
ميانگين كشورهاي منطقه وضعيت بدي ندارد و يكي 
از دلايل آن به خصوصي س��ازي صنعت بيمه در دهه 
۸۰ باز مي گردد كه باعث شد فاصله ضريب نفوذ بيمه 
با ميانگين زماني روند كاهشي پيدا كند. خسروشاهي 
خاطرنشان كرد: هدف نهايي صنعت بيمه همانطور كه 
از عنوان اين همايش آمده بايد كس��ب رضايت مردم 
و اعتماد عمومي باش��د. صنعت بيمه در كش��ور هيچ 
استفاده اي از دولت ندارد و يك صنعت كاملا خودكفا 
است. وي با ارايه گزارشي از ميزان حق بيمه و پرداخت 
خسارت اظهار كرد: از سال ۱۳۸۵ تا سال ۱۴۰۲ سهم 
حق بيمه ۱۷ برابر شده است و پرداخت ديه نيز طي اين 
مدت به ۳۴ برابر رسيده است. رييس كل بيمه مركزي 
در پايان به موضوع مصوبه اخير پرداخت خسارت، افت 
قيمت خودرو توسط ش��وراي عالي بيمه اشاره كرد و 
گفت: اين مصوبه كه توسط شوراي عالي بيمه تصويب 
شد بعد از سال ها اقدام بسيار مناسبي بود با اين حال در 
مواد قانوني آن آمده كه پرداخت افت قيمت خودرو بايد 
تحت پوشش شركت هاي بيمه اي قرار بگيرد اما نبايد 
حق بيمه توليدي در اين رابطه دريافت شود كه برآورد 
بار مالي آن براي صنعت بيمه كشور به ۳۰ هزار ميليارد 
تومان مي رس��د. در ادامه اين همايش، ليلي نياكان - 
سرپرست پژوهشكده بيمه - گفت: پژوهشكده بيمه 
به عنوان يك نهاد علمي و پژوهش��ي در صنعت بيمه 
موظف است زمينه سازي براي تحقق اهداف كلان اين 

صنعت را فراهم كند.

رييس جمهور: نياز به انرژي با توان توليد هم خواني ندارد

وزير كشور: 

ناترازي ها  در  مرحله  بحراني  است

شعار وفاق، راهبرد و پيش شرط توسعه كشور است
وزير كش��ور گفت: رييس جمهور شعار وفاق را طرح 
كرد اما اين مس��اله صرفا يك شعار نيست بلكه يك 
راهبرد و پيش ش��رط براي توسعه كشور است. همه 
م��ا ايراني و مردمان يك ملت هس��تيم اگر كش��ور 
مي خواهد پيشرفت كند بايد از تمام ظرفيت ها بهره 
ببرد. اسكندر مومني وزير كش��ور در آيين تكريم و 
معارفه استاندار هرمزگان روز سه شنبه ۱۳ آذرماه، 
ضمن تس��ليت ايام فاطمي��ه و گراميداش��ت ياد و 
خاطره شهدا گفت: خرسند هستم امروز در خدمت 
مردم هرمزگان هس��تم. مبارزات و ايستادگي مردم 
هرمزگان در برابر اس��تعمارگران و اشغالگران زبانزد 
اس��ت و آثار اين مبارزات هم اكنون در سطح استان 
وجود دارد.  وي با تاكيد بر اينكه مردم هرمزگان حق 
بزرگي بر گردن كش��ور دارند، اف��زود: بايد قدردان 
اين مردم مومن بود و براي گره گش��ايي از مشكلات 
آنها ت��لاش بي وقفه انج��ام داد. وزير كش��ور گفت: 
رييس جمهور شعار وفاق را طرح كردند اما اين مساله 
صرفا يك شعار نيست بلكه يك راهبرد و پيش شرط 
براي توس��عه كشور اس��ت. همه ما ايراني و مردمان 
يك ملت هس��تيم اگر كش��ور مي خواهد پيشرفت 

كن��د بايد از تمام ظرفيت ها به��ره ببرد. وي تصريح 
كرد: در جمهوري اس��لامي ايران نبايد تفاوتي ميان 
منابع انساني باش��د و به دور از نگاه قوميتي، حزبي، 
جنسيتي، نژادي و نوع نگاه سياسي و جناحي از هر 
شخصي كه لايق باشد استفاده شود نتيجه اين نگاه 
پيشرفت و آباداني كش��ور خواهد بود. وزير كشور با 
تاكيد بر اينكه امروز روز توديع و معارفه استانداران 
سابق و جديد هرمزگان است، گفت: بايد از زحمات 
مهدي دوس��تي و همه همكارانشان تشكر كنم وي 
زحمات زيادي متحمل شد دوستي فردي جوان، با 
انگيزه و تحصيل كرده است و از وي در جاي مناسب 
اس��تفاده مي كنيم. مومني گف��ت: اصولا جمهوري 
اس��لامي ايران تلاش هاي زيادي داش��ته و در حال 
حاضر از ۴۰ سال پيش جلوتريم اما بايد جلوتر باشيم 
و به جايگاه بهتري برس��يم.  وي تاكيد كرد: تعيين 
استاندار هرمزگان بررسي زيادي داشت و در نتيجه 
اين بررس��ي ها به جناب آقاي آش��وري رسيديم كه 
بيش از دو دهه با ايشان آشنايي دارم، دكتر آشوري 
فرزند هرمزگان اس��ت و س��وابق متعدد مديريتي و 
نمايندگي وي گزينه خوبي براي اس��تان بود. ورير 

كشور گفت: آشوري تازياني تحصيلات خوبي دارد 
و ۲ جلد تاليف داش��ته و ش��ناخت خوبي از استان و 
حوزه هاي ملي دارد. به همين سبب پيشنهاد شد و 
در جلس��ه هيات دولت دعوت شد در جلسه ۱۰ نفر 
در دفاع از ايشان صحبت كردند و سپس همه اعضاي 
هيات دولت به وي راي دادند و رييس جمهور هم بر 

پشتيباني از ايشان تاكيد داشت.
مومني گفت: اين انتصاب ش��روع كار است و بايستي 
همه دست به دست هم دهيم و با وفاق كمك كنيم و 
پشتيبان باشيم تا هرمزگان كه جايگاه خاص و ويژه اي 
در صنعت و اقتصاد دارد براي جهش بزرگ آماده شود. 
وي افزود: هرم��زگان ظرفيت هاي بي بديلي از جمله 
در حوزه حمل و نقلي دارد. اين استان ۷۰۰ كيلومتر 
مرز درياي��ي دارد و جزاير خاص كه راهب��ري دارد از 
جمله جزاير سه گانه تا ابد ايراني دارد و بر همين مبنا 
نيز رييس جمهور چند تاكيد به ويژه در حوزه اقتصاد 
دريا مح��ور دارد. وي تاكيد كرد: اولويت اول اس��تان 
هرمزگان بايد اقتصاد دريا محور باشد توجه به همين 
مس��اله مي تواند سبب پيش��رفت هرمزگان و كشور 
شود، توس��عه س��واحل مكران هم ظرفيت عظيمي 

است توسعه اين س��واحل به معناي توسعه كل ايران 
اس��ت در قانون برنامه هفتم به اين توسعه اشاره شده 
تاكيد رهبري و رييس جمهور نيز هست. وزير كشور 
گفت: هرمزگان ذخاير عظيم معدني دارد كه مي تواند 
پايه جهش اقتصادي استان باشد بايد كمك كنيم اين 
ظرفيت ها احيا ش��ود، بايستي جذب سرمايه گذاري 
بخش خصوص��ي را جدي گرفت چ��را كه نمي توان 
بدون جذب منابع بخش خصوصي به پيشرفت رسيد. 

وي ادام��ه داد: تفويض اختيارات به اس��تانداران در 
دس��تور كار اس��ت قرار است بخش��ي از اختيارات 
دولت به استانداران تفويض شود برخي از اختيارات 
عمومي و بخش��ي ديگر اختصاصي برخي استان ها 
خواهد بود.  مومني در پايان با اشاره به ظرفيت هاي 
هرمزگان در حوزه گردشگري گفت: استاني بي نظير 
در حوزه گردش��گري اس��ت كه مي توان��د منبعي 
براي جذب ثروت باش��د زيبايي هاي جزيره هرمز را 
نمي توان جاي ديگري ديد. با توجه به ابنكه ظرفيت 
عظيمي براي پيشرفت و توسعه استان وجود دارد به 
اين استان خيلي خوشبين هستم تا آمارهاي امروز با 

شتاب بيشتري استمرار يابد.


